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 ملخص:       

، وقد لعبت  الاكتشافات في الجغرافيا السياسية العالمية همية كبيرةأشرق المتوسط  بإقليم  ىظيح          
، فمنطقة شرق المتوسط ة دورا مهما في زيادة وزن وثقل هذه الرقة الجغرافيةللغاز الطبيعي في المنطق الأخيرة

ما جعل منها هدفا متكررا لمقترحات  ة تماس بين المنتجين الرئيسيين ومراكز الطلب الرئيسيةشكلت نقط
 أن إلاو قدرة الغاز في تعزيز التعاون في المنطقة  إمكانيةمن  على الرغمستراد وتصدير الطاقة، و إمشاريع 
زادت من حدة توتر خطط تعاونية و  أيبظلالها على  ألقت الإقليميةت السياسية االمنافسالتاريخية و المظالم 

في  لك تدخل القوى الدوليةذ إلى أضف هذه الثروة، علىسعيها للهيمنة  إطارالعلاقات بين دول المنطقة في 
 تتنافس من خلالها لتمرير سياساتها. قطع شطرنجإلى التي حولت دول شرق المتوسط لمنطقة ا

 

 قتصادية خالصة.إ من الطاقة، شرق المتوسط، الغاز الطبيعي،خلافات حدودية، منطقةأالتنافس،  الكلمات المفتاحية:

 

Abstract: 

    The Eastern Mediterranean region has a great importance in global geopolitics. The 
recent discoveries of natural gas in the region have played an important role in 
increasing the weight and weight of this geographic thinness. The Eastern Mediterranean 
region has been a point of contact between major producers and major demand centers, 
And the export of energy, and despite the potential and ability of gas to strengthen 
cooperation in the region, but the historical grievances and regional political rivalries cast 
a shadow over any cooperative plans and increased the tension of relations between the 
countries of the region in the quest to dominate this wealth, In addition, the international 
powers intervened in the region that turned the Eastern Mediterranean countries into 
chess pieces in which they would compete to pass their policies. 

 

key words: Competition, energy security, eastern Mediterranean, natural gas, border 
disputes, exclusive economic zone. 

 


